
1Generální partner:

CENIA začala 
budovat nový 
Národní 
geoportál

Vláda schválila 
zákon o 
digitálních 
financích

ÚOOÚ uložil 
pokutu 351 
mil. Kč za 
porušení GDPR
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FACEBOOK
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Vážení čtenáři,

právě držíte v ruce, nebo 
si čtete skrze mobil, tablet, 
notebook první číslo časopi-
su eGOVERNMENT.NEWS. 

Tento časopis musel počkat 
4 roky na to, aby se dostal 
na svět. 4 roky byl zdrojem 
článků na téma #GOVER-
NMENT komunitní web 
eGOVERNMENT NETWORK 
NEWS, a stejně tak rubrika 
pod stejným názvem v časo-
pise ICT NETWORK NEWS.

Teď bude zdrojem obsahu 
komunitní web eGOVER-
NMENT.NEWS. Každý měsíc 
pro Vás připravíme výběr 
zajímavých článků, rozho-
vorů a průzkumů. Najdete 

zde také novinky z oblasti 
legislativy, IT a kybernetické 
bezpečnosti, umělé inteligen-
ce, ekologie, IoT a Smart city, 
rozhovory s osobnostmi ze 
státní správy a zajímavými 
lidmi, kteří přispívají rozvoji 
governmentu v ČR i ve světě. 
Budou zde rubriky jak pravi-
delné, tak i nepravidelné.

Pokud máte k uvedeným 
tématům co říct, nebo s námi 
chcete spolupracovat, nevá-
hejte se na nás obrátit. Na-
jdete nás např. na sociálních 
sítích LinkedIn a Facebook. 

Děkujeme Vám, že nás čtete 
a přejeme pohodové čtení. 

Redakční tým 
eGOVERNMENT.NEWS.

EDITORIAL

#REDAKCE
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Až čtvrtina nově po-
stavených budov by v 
roce 2035 mohly být 
dřevostavby. Stát chce 
v budoucnu podpořit 
větší využití dřeva v 
rámci veřejných za-
kázek, ale i to, aby se 
české dřevo nevyvá-
želo do zahraničí, ale 
zpracovalo doma.

To pomůže zvýšit při-
danou hodnotu celého 
odvětví, a tím posílit 
domácí ekonomiku, 
ale také snížit uhlíko-
vou stopu. Počítá s tím 

SUROVINOVÁ POLITIKA PRO DŘEVO PODPOŘÍ TUZEMSKÉ 
ZPRACOVÁNÍ DŘEVA, VÍCE SE BUDE VYUŽÍVAT I VE STAVEBNICTVÍ

Surovinová politika 
pro dřevo, kterou při-
pravilo Ministerstvo 
zemědělství (MZe) a 
Ministerstvo průmys-
lu a obchodu (MPO) ve 
spolupráci s Minister-
stvem životního pro-
středí (MŽP). Součás-
tí Surovinové politiky 
pro dřevo, kterou se v 
nejbližší době bude za-
bývat na svém jednání 
i vláda, je detailní ana-
lýza lesnic-
kého a dře-
v a ř s k é h o 
sektoru.

V praxi to znamená, 
že na trh přicházíme s 
produkty a službami, 
které inovují stávající 
způsob řešení tak, že 
snižují škody na člově-
ka či na přírodu.
    Aktuálně rozvíjíme 
projekty v péči o kra-
jinu, v péči o zdraví, v 
digitalizaci a v roboti-
ce. Celkem je ve skupi-
ně 12 firem. Mezi nej-

Yottabe je skupina firem, která se soustře-
dí na budování firemního portfolia v rychle 
rostoucích tržních segmentech, se zaměře-
ním na principy „harm reduction“.

důležitější značky patří 
AOMU, ADAPTO.space, 
NUIK, Connexa IT a 
X-Care Robotics.
    Ve skupině dnes spo-
lupracuje kolem 125 
lidí, ročně do rozvoje 
nových firem investu-
jeme více než 50 mili-
ónů korun a naše akti-
vity rozvíjíme na trzích 
střední Evropy.
    Mezi nejvýznamněj-

ší inovace, které na trh 
přinášíme, považujeme 
řešení adaptace krajiny 
na klimatickou změnu 
a řešení digitalizace 
prostřednictvím rozví-
jejících low-code plat-
forem s možností zapo-
jení sociálních podniků.
    V oblasti adaptace 
krajiny přinášíme na 
trh cenově dostupnou 
klima-adaptační dia-
gnostiku, která obcím 
pomáhá efektivně na-
plánovat přípravu in-
travilánu a extravilánu 
obce na klimatickou 
změnu. V případě po-
třeby pomáháme obcím 
se zajištěním dotací a 
sdílíme své zkušenosti 
při využívání Norských 
fondů a další struktu-
rálních dotačních ná-
strojů.
    Zároveň jsme schop-
ni realizovat přírodě 
blízká opatření na za-
jištění rizik z povodní 
či sucha, která jsou ce-
nově přijatelnější, než 
stavebně-technologic-
ká opatření. V případě 

potřeby otevíráme a 
moderujeme diskuzi s 
lokálními hráči, kteří 
mají na krajinotvorbu 
velký vliv, jako napří-
klad zemědělská druž-
stva či soukromé farmy.
    V oblasti digitaliza-
ce využíváme aplikaci 
low-code platforem pro 
zajištění digitalizace 

procesů v obecním pro-
středí. Jednoduchým 
příkladem může být náš 
produkt „Votvíračka“, 
který umožňuje sdíle-
ní klíčů v rámci obce či 
sportovního 
klubu, se zá-
znamem o 
uživatelích.

PŘEDSTAVUJEME GENERÁLNÍHO PARTNERA ČASOPISU 
EGOVERNMENT.NEWS SKUPINU YOTTABE

#TÉMA MĚSÍCE

https://www.egov-nn.com/surovinova-politika-pro-drevo-podpori-zpracovani-dreva/
https://www.egov-nn.com/predstavujeme-generalniho-partnera-projektu-egovernment-news-skupinu-yottabe/
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Lidé budou moci vy-
stavovat plné moci 
nejen v papírové, ale 
také v elektronické 
podobě, které budou v 
registru zastupování. 
Novinku přinese vlád-
ní novela zákona o zá-
kladních registrech, 
kterou podepsal pre-

zident.

Registr zastupování má 
lidem sloužit k elektro-
nickému vystavování 
plných mocí a vytvoří 
pro ně i centralizova-
ný systém, do něhož 
budou mít přístup dal-
ší úřady. Novinka se 

dotkne i jednatelů 
firem nebo zákon-
ných zástupců.
Lidé využijí systém 

v situaci, kdy budou ně-
koho zastupovat nebo 
když udělí plnou moc 
někomu, kdo naopak 
bude zastupovat při 
kontaktu s úřady je, na-
příklad účetní při podá-
ní daňového přiznání. 
Nebudou muset před-
kládat opakovaně pl-

nou moc, protože úřad 
si ji zjistí z registru. 
Vicepremiér pro digi-
talizaci již dříve uvedl, 
že stát by 
měl registr 
spustit od 
července.

Zákon 
podepsal 
prezident

LIDÉ BUDOU MOCI VYSTAVOVAT 
ELEKTRONICKÉ PLNÉ MOCI

Dne 23. dubna 2024 
sdělilo Ministerstvo 
zdravotnictví, že zpro-
voznilo přenos elek-

ZPROVOZNĚNÍ PŘENOSU ELEKTRONICKÝCH ZÁZNAMŮ 
O OČKOVÁNÍ

tronických záznamů o 
očkování z registru ak-
tuálního zdravotního 
stavu fyzických osob, 

které v minulosti pro-
dělaly infekční one-
mocnění, a téže fyzic-
kých osob, u kterých je 
podezření z nákazy do 
systému eRecept.

Systém eRecept je digi-
talizovaným systémem 
sloužícím k předepiso-
vání léků elektronic-
kou formou, kdy každý 
recept má svůj unikát-
ní identifikátor, jež je 
následně zaznamenán 
do Centrálního úložiště 
elektronických recep-
tů. Jeho užívání výraz-

ně zjednodušilo proces 
vydávání léků na území 
ČR a přidáním nových 
funkcí dojde k jeho dal-
šímu vylepšení. Nově 
bude systém schopen 
uchovávat data o fy-
zických osobách, které 
prodělaly infekční one-
mocnění nebo u nichž 
existuje podezření na 
infekci. Toto rozšíření 
má několik klíčových 
přínosů, které je třeba 
podrobněji 
analyzovat 
z právního 
hlediska.

Místopředseda vlá-
dy pro digitalizaci a 
ministr pro místní 
rozvoj Ivan Bartoš 
představil na Staveb-
ním veletrhu v Brně 
funkční systémy di-
gitalizace stavebního 
řízení. Názorně při-
blížil jednotlivé části 
portálu stavebníka a 
Informačního systé-
mu stavebního říze-
ní (ISSŘ). V průběhu 
května Ministerstvo 
pro místní rozvoj za-
hájí školení na sta-
vebních úřadech a 

od prvního července 
může portál používat 
veřejnost.

„Systémy digitaliza-
ce stavebního řízení 
nejsou žádný Yetti, o 

kterém můžeme pochy-
bovat, jestli existuje, 
nebo ne. Na zahajovací 
konferenci Stavební-
ho veletrhu Brno jsme 
je naživo představili 
stavařům, starostům 

MINISTR PŘEDSTAVIL PORTÁL STAVEBNÍKA A INFORMAČNÍ 
SYSTÉM PRO STAVEBNÍ ÚŘADY

i ředitelům největších 
developerských firem. 
Postupně jsme pro-
šli přihlášení, nahrání 
dokumentace, podání 
nové žádosti i prohlíže-
ní informačního modelu 
budovy (BIM),” uvedl 
místopředseda vlády a 
ministr pro místní roz-
voj Ivan Bartoš.
    Portál stavebníka je 
jednoduchá webová ap-
likace, do které se uživa-
tel dostane 
také z mobi-
lu nebo tab-
letu.

#DIGITALIZACE

https://www.egov-nn.com/lide-budou-moci-vystavovat-elektronicke-plne-moci/
https://www.egov-nn.com/zprovozneni-prenosu-elektronickych-zaznamu-o-ockovani/
https://www.egov-nn.com/ministr-predstavil-portal-stavebnika-a-informacni-system-pro-stavebni-urady/
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Kontrola NKÚ ukázala, 
že Národní sportovní 
agentura nesledova-
la a nekontrolovala, 
jak příjemci dotace 
využili a zda dodrželi 
stanovené podmínky. 
Přitom posílení trans-
parentnosti a zavede-
ní funkčního systému 
vyhodnocování využití 
poskytnutých podpor 
byly očekávanými pří-
nosy vzniku NSA. K 
naplnění těchto oče-
kávaných přínosů tedy 
vznikem NSA nedošlo.
    NSA nesledovala a 

Ministerstvo škol-
ství, mládeže a tě-
lovýchovy (MŠMT) 
a Národní sportovní 
agentura (NSA) vy-
daly v letech 2019 
až 2022 ze státního 
rozpočtu na podpo-
ru sportu celkem 
26,5 mld. Kč. NSA 
byla zřízena v sr-
pnu 2019 a převza-
la činnosti, které do 
té doby vykonávalo 
MŠMT.

nevyhodnocovala, zda 
výdaje, které vyna-

kládá, vedly např. k 
zastavení poklesu tě-

lesné zdatnosti dětí a 
mládeže, k zastavení 
růstu nadváhy a obezi-
ty u dětí a mládeže či 
ke snížení ekonomické 
spoluúčasti rodin ve 
sportu. Ale i toto byly 
očekávané dopady a 
priority vynaložených 
podpor.
    MŠMT ani NSA nepo-
stupovaly při poskyto-
vání dotací v některých 

případech transparent-
ně a v souladu s práv-
ními předpisy. Proces 
administrace žádos-
tí o podporu byl jak u 
MŠMT, tak i v NSA u 
jedné pětiny kontrolo-
vaných dotačních vý-
zev zdlouhavý. Kontro-
loři odhalili 
nedostatky 
i v hospo-
daření NSA.

NSA: MILIARDOVÉ DOTACE NETRANSPARENTNÍ 
A BEZ KONTROLY EFEKTIVITY

NSA 
nepostupovala 
podle zákona 
při zadávání 

veřejných 
zakázek

Česká obchodní in-
spekce vloni usku-
tečnila 994 kontrol, 
zaměřených na dodr-
žování povinností, vy-
plývajících z obecně 
závazných právních 
předpisů v souvislosti 
s nabídkou a prode-
jem výrobků prostřed-
nictvím prostředků 
komunikace na dálku. 
Porušení zjistila při 
866 kontrolách.

V období od 2. 1. 2023 
do 29. 12. 2023 bylo v 
rámci pravidelné kon-

ČOI PROVEDLA TÉMĚŘ TISÍC KONTROL A PŘI 866 Z NICH 
ZJISTILA POCHYBENÍ

trolní akce provedeno 
994 kontrol, při nichž 
inspektoři ČOI ově-
řovali dodržování po-
vinností, vyplývajících 
ze zákona č. 634/1992 
Sb., o ochraně spotře-
bitele, a dalších práv-
ních předpisů. Toto 
vyčíslení nezahrnuje 
rozpracované kontro-
ly. Z celkového počtu 
994 kontrol bylo zjiš-
těno porušení právních 
p ř e d p i s ů 
při  866 
kontrolách 
(87,12 %).

#KONTROLY

https://www.egov-nn.com/nku-nsa-miliardove-dotace-netransparentni-a-bez-kontroly-efektivity/
https://www.egov-nn.com/coi-provedla-temer-tisic-kontrol-a-pri-866-z-nich-zjistila-pochybeni/
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V desátém ročníku soutěže 
obcí, kterou každoročně orga-
nizuje spolek Arnika, se budou 
hodnotit data o odpadovém 
hospodářství za rok 2023. Ar-
nika dlouhodobě sleduje odpa-
dové hospodářství obcí napříč 
celou ČR. Ocenění pak získáva-
jí nejen obce s produkcí směs-
ného komunálního odpadu 
SKO pod 150 kg/na obyvatele 
za rok, ale také vynikající pří-
klady dobré praxe odpadového 
hospodářství, které mohou in-
spirovat další. První ocenění 
udělila v roce 2015.

Podle nové legislativy ohledně 

nakládání s komunálním odpa-
dem a také v souvislosti s kon-
cem skládkování, mají obce od 
roku 2025 vytřídit alespoň 60 % 
svého komunálního odpadu. Po-
kud to nezvládnou, mohou být 
pokutovány.
    Aktuálně se ukazuje jako 
největší problém třídění biood-
padu. Odpadové hospodářství 
obcí, které tuto složku odpadu 
neopomíjejí, věnují se osvětě, 
aktivně motivují k domácímu 
kompostování a zajišťují pro 
své obyvatele svoz 
bioodpadu od domu, 
dosahují lepších vý-
sledků.

ODPADOVÝ OSKAR: ZÍSKAJÍ HO OBCE 
S MINIMEM KOMUNÁLNÍHO ODPADU

PRVNÍ ROČNÍK SOUTĚŽE S NEVAJGLUJ 
PODPOŘÍ VĚTŠÍ ČISTOTU V OBCÍCH

Nová soutěž „Čisté obce s NE-
VAJGLUJ 2024“ podpoří ak-
tivní přístup obcí k udržo-
vání pořádku na veřejných 
prostranstvích. Oceněny bu-
dou osvětové aktivity pořáda-
né obcemi pro jejich občany 
a návštěvníky, které povedou 
k omezení litteringu, tj. vol-
nému odhazování nedopalků 
a drobných odpadků ve veřej-
ném prostoru. 

Je na tvořivosti každé obce, ja-
kou formu zvolí, kladné body si 
připíše za zapojení obyvatel či 
návštěvníků, udržitelnost nebo 
environmentální dopad akti-

vity. Počítá se také účast obce 
v rámci akcí „Ukliďme Česko“ 
nebo v aplikaci „Kam s ním“. 
Do soutěže však nelze přihlásit 
pouze obecné akce organizova-
né například v rámci Oslav Dne 
Země, vždy musí jít v první řadě 
o littering.
    Soutěž pořádá společnost NE-
VAJGLUJ a. s. provozovatel kolek-
tivního systému, který finančně 
podporuje ve městech a obcích 
úklid nedopalků na veřejných 
prostranstvích. Volně odhozené 
nedopalky jsou zdro-
jem mikroplastů a 
dalšího znečištění ži-
votního prostředí.

Již přes tři dekády se čes-
kým obcím nabízí možnost 
pozemkových úprav, které 
mimo jiné pomáhají adapto-
vat krajinu na klimatickou 
změnu. Také Sdružení míst-
ních samospráv ČR se této 
problematice dlouhodobě 
věnuje, a to na celostátní i 
krajské úrovni.

Jakkoli se pozemkové úpravy 
mohou zdát náročné, výsledek 
se rozhodně vyplatí. Potvrzu-
je to místopředseda SMS ČR 
a dlouholetý starosta Tomáš 
Dubský, v jehož obci Vysočina 
v Pardubickém kraji jsou re-
alizovány již desátým rokem. 
Podle jeho zkušeností by se 
obce neměly zdráhat k pozem-
kovým úpravám přistoupit. 
Představují ideální příleži-
tost, jak vyřešit řadu problé-
mů samospráv.
    V České republice je 13 076 
katastrálních území. Pozem-
kové úpravy jsou však dokon-
čeny pouze na 46,5 % území. 
Jedním z důvodů, proč řada 
obcí nemá o pozemkové úpra-
vy zájem, je nedostatek infor-
mací. Pozemkové úpravy jako 
jedinečný nástroj krajinného 
plánování přitom přispívají k 
pestřejší, odolnější a zdravěj-
ší krajině. Pomáhají vyjasnit 
majetkové vztahy, sloučit a 
zpřístupnit pozemky i zavádět 
funkční ekologická opatření.
    „Stát by měl mít zájem na 
průběžném vzdělávání zástup-
ců samospráv. Je třeba zdůraz-
ňovat přínos pro naše prostředí 
a životní podmínky občanů a 
zapojit odborníky, kteří doká-
žou vysvětlit význam a poten-
ciál pozemkových úprav,“ říká 
místopředseda SMS ČR Tomáš 
Dubský. Podle něj mohou prá-
vě pozemkové úpravy výrazně 
ulehčit samosprá-
vám při správě ce-
lého jejich katas-
trálního území.

Vyjasňují majetkové 
vztahy a prospívají 
krajině

#EKOLOGIE

https://www.egov-nn.com/odpadovy-oskar-ziskaji-ho-obce-ktere-produkuji-minimum-komunalniho-odpadu/
https://www.egov-nn.com/prvni-rocnik-souteze-s-nevajgluj-podpori-vetsi-cistotu-v-obcich/
https://www.egov-nn.com/vyjasnuji-majetkove-vztahy-a-prospivaji-krajine/
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Aplikaci PID Lítačka 
pro cestování v Praze 
a Středočeském kra-
ji využívají každý den 
stovky tisíc lidí. Nový 
vyhledávač tras přiná-
ší vyšší standard slu-
žeb vyhledávání, který 
dává uživatelům mno-
hem větší volnost při 
plánování cest. Nejen-
že vyhledá trasu pro 
cestování veřejnou 
dopravou, autem nebo 
na kole, ale nabíd-
ne i kombinace všech 
těchto druhů dopravy 
v rámci jedné trasy. 

APLIKACE PID LÍTAČKA PŘEDSTAVILA UNIKÁTNÍ 
VYHLEDÁVAČ TRAS NOVÉ GENERACE

Například chcete-li jet 
autem, zaparkovat a 
dále pak pokračovat 
MHD, aplikace vám 
přesně takovou tra-
su najde. Dokonce vás 
navede na parkoviště, 
kde své auto můžete 
zaparkovat.
    Vyhledávač využívá 
informace o zpoždění 
a aktuální poloze spo-
jů v reálném čase, což 
pro cestující znamená, 
že zobrazu-
je přestupy 
s garancí 
času.

Lepší pracovní podmín-
ky pro pracovníky digi-
tálních platforem, jako 
je Uber, dnes schválili 
poslanci Evropského 
parlamentu ve Štrasb-
urku. Cílem směrnice 
je větší ochrana a posí-
lení postavení lidí, kteří 
pracují například jako 

kurýři nebo řidiči na ob-
jednávku pomocí aplika-
cí, a obecně větší trans-
parentnost zaměstnání 
v nových formách práce.
    Ve prospěch směrnice, 
která má zastavit pra-
xi „falešné“ samostat-
ně výdělečné činnosti, 
hlasovalo 554 poslan-

ců, proti bylo 56 a 24 
se hlasování zdrželo. V 
minulosti se hovořilo o 
tom, jak stanovit, kdy 
už může být například 
kurýr považován za za-
městnance. Výsledkem 
je dohoda, že dané pod-
mínky si stanoví členské 
státy vlastními předpisy, 
směrnice pro to nicmé-
ně vytvořila rámec. No-
vinka mimo jiné stano-
ví, že pracovníky těchto 

platforem nebude mož-
né propustit na základě 
automatizovaného nebo 
algoritmic-
kého roz-
hodovacího 
procesu.

Z 21 českých 
europoslanců 

jich návrh 
podpořilo 11

EUROPOSLANCI SCHVÁLILI 
POSÍLENÍ PRÁV KURÝRŮ

Česká informační agen-
tura životního prostředí 
zajišťuje publikaci pro-
storových dat prostřed-
nictvím Národního geo-
portálu INSPIRE již do 
roku 2011. Za tu dobu 
se ve světě informač-
ních technologií změnilo 

mnohé a současný geo-
portál je již za hranicí 
své životnosti, nesplňuje 
ani moderní a bezpeč-
ností standardy prosto-
rových dat roku 2024. 
CENIA proto v současné 
době připravuje geopor-
tál nový, zkráceně ozna-

čovaný jako Geportál 
2.0, který si mimo jiné 
klade za cíl být moder-
ním informačním systé-
mem veřejné správy.

Geoportál vzniká v 
rámci projektu Geo-
portál 2 CENIA MŽP

Česká informační agen-
tura životního prostředí 
(CENIA), získala dotaci 
v rámci projektů z 11. 
výzvy k předkládání žá-
dostí o podporu z Inte-
grovaného regionálního 
operačního programu 
2021-2027 eGovernment 
– SC 1.1 (ČR) na projekt s 

CENIA ZAČALA BUDOVAT NOVÝ NÁRODNÍ GEOPORTÁL
názvem „Vytvoření Geo-
portál 2 CENIA MŽP“.
    V rámci projektu re-
alizovaného od ledna 
2024 do března 2027 
dojde k rozvoji služeb 
eGovernmentu pro ob-
čany, podniky, výzkum-
né organizace a veřejné 
orgány na území ČR a to 
prostřednictvím poříze-
ní nového centrálního 
informačního systému 
„Národní Geoportál“, 
zajišťujícího jednotnou 
prezentaci prostorových 
dat ČR a in-
formací ve-
řejné sprá-
vy.

#APLIKACE

https://www.egov-nn.com/aplikace-pid-litacka-predstavila-unikatni-vyhledavac-tras-nove-generace/
https://www.egov-nn.com/europoslanci-schvalili-posileni-prav-kuryru-ci-ridicu-platforem/
https://www.egov-nn.com/cenia-zacala-budovat-novy-narodni-geoportal/
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Agentura pro podni-
kání a inovace (API), 
zprostředkující subjekt 
Operačního programu 
Technologie a aplikace 
pro konkurenceschop-
nost (OP TAK), zahájila 
příjem žádostí o dota-
ce ve dvou výzvách na 
podporu výzkumných, 
vývojových a inovač-
ních aktivit. Ve výzvě 
Partnerství znalostního 
transferu je pro firmy 
a výzkumné organizace 
připraveno celkem 250 
milionů korun. Výzva 
Spolupráce – Klastry 

FIRMY A VÝZKUMNÉ A KLASTROVÉ ORGANIZACE MOHOU 
ŽÁDAT O DOTACE NA PODPORU INOVAČNÍCH AKTIVIT

je určena pro klastro-
vé organizace a je v ní 
k dispozici celkem 500 
milionů korun. 
    Záměrem výzvy Part-
nerství znalostního 
transferu je vytvořit 
partnerství v oblasti 
vývojových a inovač-
ních aktivit mezi pod-
niky a znalostními or-
ganizacemi a posílit 
tak předávání informa-
cí, odborných znalostí, 
souvisej í -
cích tech-
nologií a 
dovedností.

Rada hl. m. Prahy 
schválila poskytnutí 
dotací v Programu pod-
pory sportu a tělový-
chovy v hlavním městě 
Praze pro rok 2024 v 
celkové výši 454 milió-
nů korun. 
    V rámci Programu 
podpory sportu a tě-
lovýchovy v hlavním 
městě Praze pro rok 
2024 bylo možné žá-
dat o podporu celkem 
v sedmi opatřeních. 
Konkrétně se jednalo o 
Systémový rozvoj spor-
tu dětí a mládeže, In-

PRAHA POSKYTNE DOTACE NA PODPORU SPORTU PRO ROK 
2024 VE VÝŠI TÉMĚŘ PŮL MILIARDY KORUN

vestice do sportovního 
zařízení, Provoz spor-
tovního zařízení, Spor-
tovní akce, Pohybová 
gramotnost, Sportovní 
činnost handicapova-
ných a Stroje pro úpra-
vu sportovních povr-
chů.
    Komise posuzova-
la celkem 919 projek-
tů, které se ucházely 
o podporu hlavního 
města, z nichž 650 bylo 
n á s l e d n ě 
navrženo k 
poskytnutí 
dotace.

Královéhradecký kraj 
opět rozdělí další fi-
nanční prostředky pro-
vozovatelům malých 
prodejen na venkově. 
Provozovatelé obchodů 
v obcích či jejich míst-
ních částech do tisíce 
obyvatel s jedinou pro-
dejnou obdrží prostřed-

nictvím krajského do-
tačního programu více 

jak 4,2 milionu korun. 
    Mezi uznatelné vý-
daje projektu je možné 
zařadit veškeré finanční 
prostředky vynaložené 
po celý rok, zejména na 
zaměstnance podílející 
se na chodu prodejny, 
pronájem prodejny či 
skladu, vytápění, osvět-

lení, či služby souvisejí-
cí s provozem a údržbou 
prodejny. Dále pak na 
výdaje spojené s teleko-
munikačními službami 
a připojením k interne-
tu či obsluhou bezhoto-
vostních plateb. Přičemž 
stále platí, že 50 procent 
nákladů hradí krajská 
dotace a 
druhou po-
lovinu po-
kryje obec.

Rozmezí 
poskytnuté 
dotace je od 

20 do 60 tisíc 
korun

MEZI PROVOZOVATELE PRODEJEN NA 
VENKOVĚ PŮJDE PŘES 4 MILIONY KORUN

#DOTACE

https://www.egov-nn.com/firmy-a-vyzkumne-a-klastrove-organizace-mohou-zadat-o-dotace-na-podporu-inovacnich-aktivit/
https://www.egov-nn.com/praha-poskytne-dotace-na-podporu-sportu-pro-rok-2024-ve-vysi-temer-pul-miliardy-korun/
https://www.egov-nn.com/mezi-provozovatele-prodejen-na-venkove-pujde-pres-4-miliony-korun/
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Hlavní město v sou-
ladu se Zásadami fi-
nančně-investiční 
strategie dlouhodo-
bě spolupracovalo s 
řadou bank, včetně 
Sberbank CZ, a.s., 
která působila na 
českém trhu od roku 
1997. V květnu 2022 
však byla postavena 
do likvidace po ztrátě 
bankovní licence od 
České národní ban-
ky. V srpnu 2022 byl 
na majetek Sberbank 
prohlášen konkurs a 
metropole zazname-
nala pohledávku ve 
výši 172 248 441,52 
Kč. Následné insol-
venční řízení umožni-
lo Praze obdržet 95 % 
této částky prostřed-
nictvím Komerční 
banky, což se usku-
tečnilo 2. dubna 2024 
výplatou 163 636 
019,44 Kč. Tato část-
ka je nyní příjmem 
města a vyžaduje 
rozpočtovou úpravu 
dle dříve 
schválené-
ho usnese-
ní.

Hospodaření státního 
rozpočtu skončilo na 
konci dubna deficitem 
ve výši 153,1 mld. Kč. 
Po očištění o příjmy 
a výdaje na projekty 
z Evropské unie a fi-
nančních mechanismů 
činil schodek 146,7 
mld. Kč.

Meziroční zlepšení 
salda o 46,9 mld. Kč 
bylo taženo téměř 11% 
nárůstem příjmů, u 
kterých byly zazna-
menány silné přírůstky 
jak u daňového inkasa, 
tak u příjmů ze sociál-
ního pojištění. Výdaje 
vzrostly pouze o 1,5 %.

Příjmy

Příjmy státního rozpoč-
tu byly na konci dubna o 
10,9 % (+58,0 mld. Kč) 
vyšší než před rokem. 

K růstu přispěly v prvé 
řadě čisté daňové pří-
jmy (+31,7 mld. Kč), po-
jistné (+19,5 mld. Kč) a 
prostředky z Evropské 
unie a finančních mech-
anismů (+4,5 mld. Kč).
    Výběr daně z příjmů 
fyzických osob pla-
cené plátci (+18,0 %, 

+5,7 mld. Kč) příznivě 
ovlivnil růst mezd a 
změny přijaté v rámci 
konsolidačního balíč-
ku, jako například 
snížení pásma pro dru-
hou sazbu daně či úpra-
va zdanění vybraných 
nepeněžních benefitů. 

PLNĚNÍ STÁTNÍHO ROZPOČTU ČR ZA LEDEN 
AŽ DUBEN 2024

Nicméně platí, že 
řada změn z konsol-
idačního balíčku se 
projeví až při ročním 
zúčtování daně v 
následujícím roce.
    U inkasa daně z 
příjmů právnických 
osob (+17,1 %, +6,4 
mld. Kč), podobně 
jako u daně z pří-
jmů fyzických osob 
placené poplatníky 
(+1,2 mld. Kč), se 
promítl vliv dub-
nového vyrovnání 
daně u části poplat-
níků podávajících 
přiznání ve lhůtě do 
2. dubna 2024. Ob-
dobně je nastavena 
daň z neočekávaných 
zisků (12,8 mld. Kč), 
která byla loni po-
prvé od-
v e d e n a 
až v září.

Příjmy 
státního 
rozpočtu 
vzrostly 
 o 11%

Vláda schválila Roz-
počtovou strategii sekto-
ru veřejných institucí na 
roky 2025 až 2027 a k ní 
přiložený Konvergenční 
program České republiky 
(duben 2024). Strategie 
bude závazným vodítkem 
při přípravě návrhu stát-
ního rozpočtu, rozpočtů 
státních fondů a jejich 
střednědobých výhledů. 

Klíčovým výstupem Roz-
počtové strategie jsou 
závazné výdajové rámce 
státního rozpočtu a stát-
ních fondů. Po projed-
nání a schválení Vládou 
České republiky se stá-
vají konsolidované vý-
dajové rámce závaznými 
hodnotami pro přípravu 
návrhu státního rozpoč-
tu a rozpočtů státních 

fondů na příští rok, 
stejně jako pro pro-
jekci jejich středně-
dobých výhledů. Pro 
rok 2025 činí konso-
lidovaný hotovostní 
výdajový rámec stát-
ního rozpočtu a stát-
ních fon-
dů celkem  
2 364 
mld. Kč.

Rozpočtová strategie sektoru veřejných 
institucí ČR na léta 2025 až 2027

MF předložilo vládě 
Zprávu o výsledcích 
finančních kontrol 
ve veřejné správě za 
rok 2023 na schů-
zi dne 24. dubna 
2024. Zpráva byla 
předložena v soula-
du s ustanovením § 
22 odst. 1 zákona č. 
320/2001 Sb., o fi-
nanční kontrole ve 
veřejné správě a o 
změně některých 
z á k o n ů , 
ve znění 
pozdějších 
předpisů.

#ROZPOČTY

https://www.egov-nn.com/hlavni-mesto-obdrzelo-zpet-vetsinu-financi-ulozenych-ve-sberbank/
https://www.egov-nn.com/plneni-statniho-rozpoctu-cr-za-leden-az-duben-2024/
https://www.egov-nn.com/rozpoctova-strategie-sektoru-verejnych-instituci-cr-na-leta-2025-az-2027/
https://www.egov-nn.com/zprava-o-vysledcich-financnich-kontrol-ve-verejne-sprave-za-rok-2023/
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Stát poskytne finanční 
podporu pro výstavbu 
pátého jaderného blo-
ku v Dukovanech for-
mou návratné půjčky 
a garantovaného vý-
kupu elektřiny. Tato 
opatření byla schvále-
na Evropskou komisí 
a umožní realizaci to-
hoto klíčového ener-
getického projektu. 
Rozhodnutí EK bude 
možné využít i pro pří-
padnou výstavbu dal-
ších jaderných bloků 
v Česku, pro které by 
však bylo nutné zajis-
tit samostatné povole-
ní veřejné podpory.

Schválení státní pod-
pory Evropskou ko-
misí je nezbytné pro 
realizaci jakéhokoliv 
projektu tohoto typu 
na jednotném trhu EU. 
„To se nám nyní poda-
řilo. Umožní nám to 
nejen realizovat tento 
projekt, ale také při-
spěje k rozvoji jaderné 
energetiky v celé Ev-
ropské unii. Jde totiž o 

první rozhodnutí, které 
zohledňuje aktualiza-

ci designu evropské-
ho trhu s elektřinou, a 
dá se tedy očekávat, že 

další jaderné projekty 
budou při nastavování 
veřejné podpory vychá-
zet i z našeho modelu,“ 
vysvětluje ministr prů-
myslu a obchodu Jozef 
Síkela.
    Schválená podpora se 
vztahuje na pátý blok 
v Dukovanech, nicmé-
ně investor projektu, 
společnost Elektrárna 
Dukovany II, a.s., již 

obdržel nabídky na vý-
stavbu až čtyř nových 
jaderných bloků v Čes-
ku. „Rozhodnutí, které 
se nyní podařilo získat, 
bude sloužit jako základ 
pro stanovení modelu 
veřejné podpory pro vý-
stavbu více jaderných 
bloků v pří-
padě, že se 
tak rozhod-
neme.“

NOVÝ JADERNÝ BLOK V DUKOVANECH MÁ ZELENOU: 
EVROPSKÁ KOMISE DALA SOUHLAS SE STÁTNÍ PODPOROU

Doba výkupu 
elektřiny bude 
nastavena na 

40 let

Povolení výstavby větr-
ných farem, solárních 
parků včetně souvise-
jících akumulačních 
stanic bude snazší a 
rychlejší. Vláda schvá-
lila usnesení, které Mi-
nisterstvo průmyslu 

a obchodu předložilo 
spolu s Ministerstvem 
životního prostředí 
a Ministerstvem pro 
místní rozvoj. Umožní 
vznik oblastí vhodných 
pro jednodušší povo-
lování výstavby obno-

vitelných zdrojů ener-
gie. Nyní resorty určí, 
které konkrétní oblasti 
budou pro tato opatře-
ní nejvhodnější.

Schválené usnesení vlá-
dy uvádí základní po-
stup pro vymezování 
vhodných oblastí pro 
OZE v jednotlivých ná-
strojích územního plá-
nování a dělá první krok 
k tomuto vymezení, kte-
rým je schválení návrhu 
na zpracování aktuali-
zace Politiky územního 
rozvoje České republiky. 
Typy staveb, jejichž po-

MŽP: VÍCE ELEKTŘINY Z OBNOVITELNÝCH ZDROJŮ ENERGIE

volování bude v akcele-
račních zónách jedno-
dušší, zahrnují zařízení 
pro výrobu energie z ob-
novitelných zdrojů, jako 
jsou solární parky nebo 
větrné farmy. Cílem je 
využít specifika každé-
ho území k maximální-
mu zvýšení efektivity 
a produktivity OZE s 
minimálními negativní-
mi dopady. Vymezování 
akceleračních zón bude 
dle významu jednotli-
vých zón 
za j iš ťovat 
stát, kraje a 
obce. 

#ENERGETIKA

https://www.egov-nn.com/novy-jaderny-blok-v-dukovanech-ma-zelenou-evropska-komise-dala-souhlas-se-statni-podporou/
https://www.egov-nn.com/mzp-vice-elektriny-z-obnovitelnych-zdroju-energie/
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V reakci na nadcházející mis-
trovství světa v hokeji a další 
sportovní události v Evropě, 
vláda České republiky, na do-
poručení odborníků, zavedla 
zvýšená bezpečnostní opatření 
s platností až do 30. září 2024.  

Tato opatření zahrnují celkové po-
sílení policejních jednotek. Dojde 
ke zvýšení počtu policistů s bali-
stickou ochranou, avšak i aktivit 
pyrotechnické služby a obecně in-
tenzivnějších silničních kontrol. 
Cílem je totiž zvýšit bezpečnost 
občanů a návštěvníků. V reakci na 
pořádání mistrovství světa v ho-
keji a dalších významných spor-

tovních událostí v Evropě, vláda 
České republiky na základě deba-
ty s odborníky rozhodla o posílení 
bezpečnostních opatření na území 
České republiky. Ta budou pla-
tit od 30. dubna 2024 do 30. září 
2024 a mají za cíl zvýšit bezpečí 
občanů i návštěvníků během této 
významné sportovní sezóny. Hlav-
ní změny jsou zaměřeny na pod-
poření výkonu policejních složek. 
Na základě operativních potřeb 
budou v ulicích nasazeny vyšší po-
čty hlídek vybavených balistickou 
ochranou. Tyto kroky 
jsou v souladu Evrop-
skou doktrínou pro 
zajištění bezpečnosti.

PREVENTIVNÍ ZVÝŠENÍ  
BEZPEČNOSTNÍCH OPATŘENÍ

OD 1. ČERVNA ZAČNOU PLATIT PRVNÍ 
OPATŘENÍ PROTI SPOOFINGU

Český telekomunikační úřad 
vydal novelu všeobecného 
oprávnění č. VO-S/2/07.2005-
10, které stanovuje podmín-
ky pro zajišťování veřejných 
komunikačních sítí a přiřa-
zených prostředků. Nove-
la, označená jako všeobecné 
oprávnění č. VO-S/2/04.2024-
1, zavádí dvě nové podmín-
ky s cílem omezit dopa-
dy podvodného spoofingu. 
 
První podmínka, účinná od 1. 
července 2024, zajistí analýzu 
označení volajícího účastníka v 
signalizační zprávě u volání při-
cházejících ze zahraničí do Čes-

ké republiky. Pokud bude účast-
ník označen českým číslem (s 
předvolbou +420), volání nebu-
de spojeno. Tato podmínka se 
zatím nevztahuje na mobilní čís-
la, která mohou být v roamingu. 
    Druhá podmínka, účinná od 
1. června 2024, se týká vkládá-
ní informace o volajícím účast-
níkovi do signalizační zprávy 
u volání originovaných v ČR. 
Stanovuje pravidla pro označe-
ní volajícího účastníka tak, aby 
vždy obsahovalo reálné a zpětně 
dovolatelné telefon-
ní číslo provázané s 
konkrétním účast-
níkem či službou.

Ve dnech 23. až 25. dubna 
2024 proběhlo největší svě-
tové cvičení kybernetické 
bezpečnosti Locked Shields, 
které pořádá NATO Coopera-
tive Cyber Defence Centre of 
Excellence (CCDCOE).

Za Českou republiku cvičení 
koordinoval Národní úřad pro 
kybernetickou a informační 
bezpečnost (NÚKIB). Národ-
ní tým tvořilo téměř 100 zá-
stupců ze státní, soukromé i 
akademické sféry, kteří spo-
lupracovali při obraně ky-
berprostoru fiktivního státu. 
Letošní ročník byl pro Čes-
kou republiku výjimečný také 
skutečností, že tvořila společ-
ný tým s kolegy z Ukrajiny. 
Do cvičení, jehož součástí je 
ochrana počítačových systé-
mů před útoky v reálném čase 
a simulace taktických a stra-
tegických rozhodnutí v kritic-
kých situacích, se letos zapo-
jilo přibližně 4 000 účastníků 
ze 40 zemí světa. V konkuren-
ci 18 týmů se ten česko-ukra-
jinský umístil v první třetině.
    Locked Shields je cviče-
ní kybernetické bezpečnosti, 
jež nemá obdoby svým mno-
hostranným a detailním pří-
stupem nabízejícím sofistiko-
vanou a realistickou simulaci 
rozsáhlých kybernetických in-
cidentů se všemi jejich dů-
sledky. Střetávají se během 
něj červené útočící týmy proti 
modrým obranným, přičemž 
modré týmy jsou složeny z 
členských států NATO CCD-
COE a partnerských zemí. Na 
letošním scénáři spolupraco-
valo téměř 400 organizátorů, 
kteří pro jeho účely vytvoři-
li více než 5 500 virtuálních 
systémů. Cvičení Locked 
Shields tak i letos nabídlo 
účastníkům jedinečnou pří-
ležitost prokázat 
své schopnosti v 
simulacích reál-
ných situacích.

Locked  
Shields 2024

#BEZPEČNOST

https://www.egov-nn.com/preventivni-zvyseni-bezpecnostnich-opatreni-na-uzemi-ceske-republiky/
https://www.egov-nn.com/od-1-cervna-zacnou-platit-prvni-opatreni-proti-spoofingu/
https://www.egov-nn.com/locked-shields-2024-cr-se-uspesne-zucastnila-nejvetsiho-mezinarodniho-cviceni-kyberneticke-bezpecnosti-na-svete/
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Náš svět se neustále di-
gitalizuje a propojuje. 
Kromě značných výhod 
to ale s sebou přiná-
ší i možná rizika. Před 
kyberútočníky se musí 
chránit i zdravotnic-
ká zařízení, Pardubický 
kraj proto za přispění 
dotace z Evropské unie 
plánuje zvýšení zabezpe-
čení vnitřních systémů 
v Léčebně dlouhodobě 
nemocných Rybitví, Od-
borném léčebném ústa-
vu Jevíčko, Albertinu v 
Žamberku, Nemocnici 
následné péče Moravská 

PARDUBICKÝ KRAJ PLÁNUJE INVESTICE DO BEZPEČNOSTI 
ZA VÍCE NEŽ 60 MILIONŮ

Třebová, Vysokomýtské 
nemocnici a Rehabilitač-
ním ústavu Brandýs nad 
Orlicí. Podobný projekt 
se v minulosti realizo-
val ve všech zařízeních 
Nemocnice Pardubické-
ho kraje, nyní přichází 
řada na další instituce. 
Následné zavádění 
nových opatření ne-
musí krajská samo-
správa hradit pouze ze 
svého rozpočtu, s finan-
cováním to-
tiž pomůže 
E v r o p s k á 
unie.

Olomoucký kraj spouš-
tí veřejnou část webové 
aplikace Rejstřík pří-
spěvkových organiza-
cí Olomouckého kraje, 
která přehledně a na 
jednom místě poskytne 
veřejnosti informace 
o všech příspěvkových 
organizacích zřizova-

ných krajem. Těch je 
v kraji celkem 145 a 
najdete je v oblastech 
školství, kultury, do-
pravy, sociálních věcí a 
zdravotnictví.

„V rejstříku jsou uvede-
ny základní údaje o na-
šich příspěvkových or-

ganizacích jako je sídlo, 
oficiální e-mail nebo te-
lefon. Zájemci v aplikaci 
dále najdou informace k 
datové schránce či od-
kaz na webové stránky 
organizace. Mezi údaji 
nechybí ani kontakty na 
důležité osoby v rámci 
organizace,“ říká Petr 
Lysek, radní pro SMART 
technologie, transpa-
renci a investice.
Aplikace dále veřejnos-

ti otevírá některé vý-
znamné organizační do-
kumenty, kterými jsou 
zřizovací listiny, výroční 
zprávy nebo schémata 
organizačních struktur 
jednotlivých organizací. 
Velkým přínosem rejs-
tříku je také přehled 
nepotřebného majetku, 
který nabízí 
příspěvkové 
organizace 
k prodeji.

APLIKACE SDÍLÍ INFORMACE O 
ZŘIZOVANÝCH ORGANIZACÍCH

Od března 2024 přiby-
lo mezi oddělení Kraj-
ského úřadu Kraje 
Vysočina jedno nové. 
Má na starost rozsáh-
lou a specializovanou 
agendu kybernetické 
bezpečnosti. Jeho ve-
doucím je kmenový 
zaměstnanec úřadu 
a odborník na infor-
mační bezpečnost a 
ochranu před kyber-
netickými hrozbami 
Dominik Marek. Nové 
oddělení vyčlení kon-
krétní odborníky pů-
sobící pod odborem 

analýz.

„Naší prací bude i nadá-
le zajišťovat agendu in-
formační a kybernetic-

ké bezpečnosti, a to jak 
vnitřním směrem vůči 
krajskému úřadu, tak i 
navenek vůči příspěv-
kovým organizacím 
nebo veřejnosti. Hlav-
ní činnosti na nejobec-
nější úrovni vychází ze 
zavádění a udržování 
jak procesně-organi-
začních, tak i technic-
kých bezpečnostních 
opatření všech posky-
tovaných ICT služeb. 
Kraj Vysočina posky-
tuje IT služby různoro-
dým organizacím, na-
příklad integrovanému 

KYBERNETICKOU BEZPEČNOST KRAJE A PŘÍSPĚVKOVÝCH 
ORGANIZACÍ MÁ NA STAROST NOVÉ ODDĚLENÍ

záchrannému systému, 
zdravotnictví, školství, 
veřejné správě, mini-
sterstvům nebo pře-
shraničním partnerům. 
U takto důležitých slu-
žeb je v současnosti 
zajištění kybernetické 
bezpečnosti nezbytné,“ 
uvedl Dominik Marek.
    V loňském roce kraj-
ský úřad musel reago-
vat na desítky až stovky 
různě závažných poku-
sů o útok 
na vlastní 
informační 
systémy.

#KRAJE

https://www.egov-nn.com/pardubicky-kraj-planuje-investice-do-bezpecnosti-za-vice-nez-60-milionu/
https://www.egov-nn.com/nova-aplikace-sdili-informace-o-zrizovanych-organizacich/
https://www.egov-nn.com/kybernetickou-bezpecnost-kraje-a-jeho-prispevkovych-organizaci-ma-na-starost-nove-oddeleni/
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V jejím aktuálním žeb-
říčku svobody médií si 
Česko pohoršilo o tři 
pozice a je 17., Sloven-
sko se propadlo o 12 
míst a skončilo 29. ze 
180 hodnocených zemí. 
Na první příčce je stej-
ně jako před rokem 
Norsko, poslední skon-
čila Eritrea.
    „Stále více vlád a po-
litických orgánů neplní 
svou úlohu garantů co 
nejlepšího prostředí pro 
novinařinu a právo ve-
řejnosti na spolehlivé, 
nezávislé a rozmanité 
zprávy a informace. RSF 
zaznamenává znepoko-
jivý pokles podpory a 
respektu k autonomii 
médií a nárůst tlaku ze 
strany státu nebo jiných 
politických subjektů,“ 
konstatuje nevládní or-
ganizace ve svém sou-
hrnu.
    Všímá si v něm speci-

Svobodu tisku na celém světě ohrožují prá-
vě ti, kteří by měli být jejími garanty, tedy 
vlády a politické orgány zemí, varuje orga-
nizace Reportéři bez hranic (RSF).

ficky i Slovenska, když 
zaznamenává jeho po-
kles v žebříčku a varuje 
před hrozbou manipu-
lace voleb s využitím 
umělé inteligence (AI). 
Konkrétně zmiňuje pří-
pad pomocí AI vytvoře-
né audionahrávky novi-
nářky Moniky Tódové, 
který považuje za „jeden 
z prvních zdokumento-
vaných případů tohoto 
typu útoku na novináře 
s cílem ovlivnit výsledek 
demokratických voleb“.
    „Po několika vládách, 
které se snažily zlep-

šit svobodu tisku, se v 
parlamentních volbách 
v roce 2023 dostal k 
moci opět premiér Ro-

bert Fico, což zname-
nalo konec snah v této 
oblasti,“ konstatuje 
poté RSF v podrobněj-
ším hodnocení země. 
„Novináři pracují v ne-
přátelském prostředí 
a veřejnoprávní i sou-
kromá média zůstávají 
zranitelná vůči zájmům 
nesouvisejícím s novi-
nařinou,“ míní také ne-
vládní organizace.

    V Česku podle RSF 
svobodu tisku ohrožu-
je vysoká koncentrace 
soukromých médií a 
také nenávist vůči no-
vinářům na internetu.
    Na čelných místech 
žebříčku svobody tisku 
letos Norsko doplňu-
jí Dánsko, 
Š v é d s k o , 
Nizozemsko 
a Finsko.

ČESKÁ REPUBLIKA JE V ŽEBŘÍČKU SVOBODY MÉDIÍ 
NA 17. MÍSTĚ

Česká 
republika si 

pohoršila o tři 
pozice

IZRAELSKÁ VLÁDA SCHVÁLILA UKONČENÍ ČINNOSTI 
TELEVIZE AL-DŽAZÍRA

obrazovkách. V Izraeli 
podle AFP zatím zůsta-
ly v provozu webové 
stránky kanálu v arab-
štině a v angličtině a 
stanici bylo možné stále 
sledovat živě na YouTu-
be v obou jazycích.
    Rozhodnutí kabine-
tu Benjamina Netan-
jahua předcházelo v 
izraelském parlamen-
tu schválení zákona, 
který umožňuje uza-
vření za-
hraničních 
vysílacích 
stanic.

Izraelská vláda jedno-
myslně schválila ukon-
čení činnosti katarské 
televizní sítě Al-Dža-
zíra v zemi. Hlavní iz-
raelský poskytovatel 

satelitní a kabelové 
televize krátce poté za-
stavil vysílání zpravo-
dajské stanice a izra-
elská policie provedla 
razii v jeruzalémském 

hotelovém pokoji, kte-
rý stanice používá jako 
svou kancelář. Al-Dža-
zíra obvinění odmítla 
jako nebezpečnou a 
směšnou lež ohrožující 
její novináře a hodlá se 
právně bránit.

Hlavní izraelský posky-
tovatel satelitní a ka-
belové televize vypnul 
vysílání Al-Džazíry v 
angličtině i v arabštině. 
„V souladu s rozhodnu-
tím vlády bylo vysílání 
Al-Džazíry v Izraeli za-
staveno,“ objevilo se na 

#MÉDIA

https://www.egov-nn.com/ceska-republika-je-v-zebricku-svobody-medii-na-17-miste/
https://www.egov-nn.com/izraelska-vlada-schvalila-ukonceni-cinnosti-televize-al-dzazira/
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Vláda schválila návrh zákona 
o digitálních financích. Cílem 
zákona je implementace před-
pisů Evropské unie v oblasti 
digitálních financí, konkrétně 
nařízení DORA (Digital Opera-
tional Resilience Act) o digitál-
ní provozní odolnosti finanč-
ního sektoru a nařízení MiCA 
(Markets in Crypto Assets) o 
trzích kryptoaktiv.

Návrh zákona obsahuje přede-
vším úpravu kategorizace pře-
stupků a také pravomocí České 
národní banky, která bude licen-
covat poskytovatele služeb sou-

visejících s kryptoaktivy, dohlí-
žet na dodržování stanovených 
povinností a řešit jejich případ-
ná porušení. Některá další usta-
novení reagují na nařízení MiCA 
a jejich cílem je hladká aplikace 
nařízení v České republice, na-
příklad zvláštní režim rezervy 
aktiv vydavatelů tokenů váza-
ných na aktiva či elektronických 
peněžních tokenů.
    Nařízení MiCA představuje 
první komplexní předpis upra-
vující nabízení kryp-
toaktiv veřejnosti a 
poskytování souvi-
sejících služeb.

DORA A MICA: ZÁKON O DIGITÁLNÍCH 
FINANCÍCH

Aktuální novela urychluje 
začátek platnosti dvou zá-
sadních opatření, která už 
jsou obsažena v novém zá-
koně o zbraních. Díky tomu 
by mohly tyto změny platit 
už od července letošního 
roku.

Vláda ve středu 24. dubna 
2024 schválila novelu záko-
na o zbraních, která reaguje 
na tragický útok ozbrojeného 
útočníka na Filozofické fakul-
tě Univerzity Karlovy. Cílem je 
zajistit, aby dvě opatření plati-
la dřív než od roku 2026.
    Prvním opatřením je zave-
dení povinnosti podnikatelů v 
oboru zbraní a střeliva hlásit 
neprodleně policii podezřelé 
transakce. V praxi jde o tzv. 
červenou dlaždici v centrálním 
registru zbraní, která prodej-
cům umožní podezřelý nákup 
nahlásit. Druhou novinkou je 
rozšíření možnosti policie za-
jistit zbraně i v případech, kdy 
o jejich držiteli získá informa-
ce odůvodňující podezření, že 
taková osoba může představo-
vat vážné nebezpečí pro vnitř-
ní pořádek nebo bezpečnost. 
Pokud policie dostane infor-
maci od orgánu veřejné moci, 
že by osoba mohla představo-
vat riziko pro vnitřní bezpeč-
nost, bude moci nově odebrat 
zbraň nejen ze zdravotních dů-
vodů, ale např. i z důvodu vy-
hrožování na sociálních sítích.
    Aby novela nabyla účinnos-
ti co nejdříve, ideálně už od 1. 
července 2024, navrhlo Minis-
terstvo vnitra, aby Poslanecká 
sněmovna schválila návrh už 
v prvním čtení. Obě ustano-
vení jsou přímo převzata z už 
schváleného nového zákona 
o zbraních a střelivu a jediná 
změna tak je, že 
tato zásadní opat-
ření budou platit 
dříve.

Vláda schválila 
novelu zákona 
o zbraních

PLÁN AUTONOMNÍ MOBILITY DO ROKU 
2025 S VÝHLEDEM DO ROKU 2030

Nový strategický materiál má za 
cíl připravit tuzemskou dopravní 
i inovační oblast na změny sou-
visející s novými trendy v oblas-
ti chytré mobility. Rozvoj auto-
nomní mobility pozitivně ovlivní 
i průmysl, kterému se otevře dal-
ší široké pole možností uplatnění 
pro aplikace s vysokou přidanou 

hodnotou. Vládou schválený text 
podporuje zavádění automati-
zace v dopravě ve všech jejích 
aspektech. Právě rozvoj automa-
tizace bude postupně měnit způ-
sob přepravy lidí i zboží, umožní 
rozvoj moderních služeb a v bu-
doucnu významně transformuje 
dopravní sektor. Plán definuje 
opatření v oblasti dopravních 
technologií, legislativy, vzdělá-
vání a osvěty a taktéž výzkumu a 
inovací. Je reakcí na aktuální po-
třeby, které autonomní mobilita 
klade na dopravní 
systémy, výzkum a 
vývoj či společenské 
dopady.

#LEGISLATIVA

https://www.egov-nn.com/vlada-schvalila-zakon-o-digitalnich-financich/
https://www.egov-nn.com/vlada-schvalila-novelu-zakona-o-zbranich/
https://www.egov-nn.com/vlada-schvalila-plan-autonomni-mobility/
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V Dubaji bylo rozhod-
nuto o tom, že Střední 
škola informačních a 
komunikačních techno-
logií, poštovnictví a fi-
nančnictví v Brně získá 
pro Českou republiku 
významné mezinárodní 
ocenění „Excellence in 
Cybersecurity and Tech-
nology Education“ za 
Junior Centrum Excel-
lence (JCEKB).
    Slavnostnímu cere-
moniálu byl přítomen 
šejk Mohammed bin 
Rashid Al Maktoum, vi-
ceprezident, premiér 

PRVNÍ CENA PRO ČESKOU REPUBLIKU ZE SVĚTOVÉHO VLÁDNÍHO 
SUMMITU PUTOVALA NA ŠKOLU Z JIHOMORAVSKÉHO KRAJE

Dubaje, a šejk Theyab 
bin Mohamed bin Za-
yed Al Nahyan, předse-
da Mezinárodní huma-
nitární a filantropické 
rady, kteří ocenili vítěze 
druhého ročníku Global 
Government Excellence 
Award v poslední den 
summitu World Gover-
nments Summit (WGS) 
2024.
    Summit hostil přes 90 
řečníků ze 150 zúčastně-
ných zemí 
spolu s více 
než 4000 
účastníky.

V Praze se uskutečnilo 
historicky první česko-
-ukrajinské AI Fórum. 
V jeho rámci se třinác-
tičlenná skupina ukra-
jinských odborníků z 
podnikatelských orga-
nizací, klastrů, univer-
zit i jednotlivých firem 
setkala se svými český-

mi protějšky a absol-
vovala také program 
AI Fóra Česko & Ukra-
jina, které se konalo 
ve středu 24. dubna na 
Ministerstvu průmyslu 
a obchodu ČR. Organi-
zátorem celé mise bylo 
sdružení CzechInno.
    Nápad uspořádat 

misi specificky zamě-
řenou na téma umělé 
inteligence vzešel v 
loňském roce poté, co 
byla navázána inten-
zivní česko-ukrajinská 
spolupráce v oblasti 
prvních tří stěžejních 
témat podpory rozvo-
je digitálních inovací. 
Těmi jsou témata chyt-
rých měst a regionů, 
chytré průmyslové vý-
roby a kyberbezpeč-

nosti. Rozšíření tema-
tiky na oblast umělé 
inteligence pak bylo 
dalším logickým kro-
kem, protože právě její 
vývoj souvisí jak s te-
matikou implementa-
ce nových technologií 
v průmyslu, ve veřejné 
sféře a má take neza-
nedbatelné 
kyberbez -
pečnostní 
konotace.

PRAHA HOSTILA PRVNÍ 
ČESKO-UKRAJINSKÉ AI FÓRUM

ISSS 2024 – NEJVĚTŠÍ KONFERENCE O DIGITALIZACI 
VE STÁTNÍ A SAMOSPRÁVĚ VISEGRÁDSKÉ SKUPINY

posiluje koncept data-
-driven eGovernmentu, 
zahrnující robotizaci a 
interoperabilitu. Dále je 
zásadní implementace 
cloudových technologií, 
které ovšem vyžaduje 
adekvátní kroky v oblas-
ti kybernetické bezpeč-
nosti veřejnoprávních 
korporací, zahrnující le-
gislativní opatření, kri-
zové řízení a bezpečnost-
ní řešení,“ říká Vojtěch 
Dvořáček, 
programo-
vý ředitel 
ISSS.

Renomovaná konfe-
rence ISSS je jednou z 
největších akcí v rámci 
Visegradské skupiny, 
která se zabývá digi-

talizací státní správy a 
samosprávy. Konferen-
ce má dlouhou tradici – 
minulý rok oslavila 25. 
výročí. Koná se pravi-

delně každé jaro v Kon-
gresovém centru Aldis v 
Hradci Králové. V rámci 
konference je i výstavní 
část firem, které veřej-
né správě nabízejí služ-
by v oblasti digitalizace.

„Stav a budoucnost eGo-
vernmentu v Česku jsou 
neodmyslitelně spojeny 
s otázkou financování 
eGov projektů. Jednu z 
klíčových rolí zde začí-
ná hrát využití umělé 
inteligence, která umož-
ňuje efektivní rozhodo-
vání na základě dat a 

#EVENTS

https://www.egov-nn.com/prvni-cena-pro-ceskou-republiku-ze-svetoveho-vladniho-summitu-putovala-na-skolu-z-jihomoravskeho-kraje/
https://www.egov-nn.com/praha-hostila-prvni-cesko-ukrajinske-ai-forum/
https://www.egov-nn.com/isss-2024-nejvetsi-konference-o-digitalizaci-ve-statni-a-samosprave-visegradske-skupiny/
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Vláda na návrh mi-
nistryně obrany Jany 
Černochové odsouhla-
sila jmenování brigád-
ního generála Petra 
Bartovského ředitelem 
Vojenského zpravodaj-
ství (VZ). Po projednání 
na Výboru pro obranu 
Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR byly 
splněny zákonné pod-
mínky pro jeho jmeno-
vání.
    „Novým ředitelem Vo-
jenského zpravodajství 
se stane profesionál, 
který má zkušenosti jak 

z Armády ČR, tak Vo-
jenského zpravodajství, 
u kterého slouží 23 let. 
Nástupce ředitele Vo-
jenského zpravodajství 
generálporučíka Jana 
Berouna jsem záměrně 
hledala v řadách pří-
slušníků Vojenského 
zpravodajství v soula-
du s kariérním řádem a 
s důrazem na zajištění 
kontinuity. Jsem pře-
svědčená, že brigádní 
generál Petr Bartovský 
je právě tím nejvhodněj-
ším kandidátem,“ uved-
la ministryně. Změnu v 

čele vojenské zpravo-
dajské služby označila 
za „evoluci, nikoli za re-
voluci“.
    Termín, ke kterému 
ve funkci vystřídá do-
savadního ředitele ge-
nerálporučíka Jana Be-
rouna, určí ministryně.
    Brigádní generál Petr 
Bartovský vystudoval 
Vysokou vojenskou ško-
lu pozemního vojska ve 
Vyškově, do služebního 
poměru vojáka z po-
volání byl přijat v roce 
1994. V Armádě ČR pů-
sobil ve velitelských 

NOVÝM ŘEDITELEM VOJENSKÉHO ZPRAVODAJSTVÍ 
SE STANE PETR BARTOVSKÝ

a štábních funkcích v 
podřízenosti 1. armád-
ního sboru a Velitel-
ství pozemních sil. V 
roce 2001 byl přeložen 
k tehdejšímu Vojenské-
mu obrannému zpra-
vodajství. U vojenské 
zpravodajské služby 
zastával několik vedou-
cích funkcí. Dvakrát 
byl nasazen v zahranič-
ních operacích v KFOR 
a EUFOR. Je držitelem 
p r o v ě r k y 
na stupeň 
Přísně taj-
né.

Bývalý český ministr 
životního prostředí Jan 
Dusík se stal zástupcem 
generálního ředitele 
pro klimatickou politi-
ku v Evropské komisi, 
potvrdila unijní exe-
kutiva. Stal se tak jed-
ním z nejvýše postave-
ných českých úředníků 
v unijních institucích. 
Výběrové řízení mělo 
několik kol a Dusík po-
razil řadu uchazečů z 
několika států. Na zá-
věr v březnu absolvoval 
pohovor s eurokomisa-
řem pro klima Wopke 

JAN DUSÍK SE STAL ZÁSTUPCEM GENERÁLNÍHO ŘEDITELE 
V EVROPSKÉ KOMISI

Hoekstrou a euroko-
misařem pro rozpočet 
Johannesem Hahnem.
    Osmačtyřicetile-
tý Dusík byl vedle své 
ministerské role v mi-
nulosti také náměst-
kem resortu životního 
prostředí, působil i v 
Programu OSN pro ži-
votní prostředí nebo v 
Arktickém programu 
Světového fondu pro 
ochranu přírody, kde 
z a s t á v a l 
post dočas-
ného ředi-
tele.

Úkolem MUDr. Tomáše 
Boráně je zajistit bez-
problémové fungová-

ní Státního ústavu pro 
kontrolu léčiv, aktivní 
přístup SÚKLu při ře-
šení dostupnosti léčiv, 
hladkou implementaci 
novely zákona o léči-
vech a zlepšení spolu-
práce se zástupci lé-
káren a dalšími aktéry 

lékového trhu. Jmeno-
ván je k 1. květnu 2024.
    MUDr. Tomáš Boráň 
má zkušenosti z vědec-
ké činnosti na Akademii 
věd ČR i akademické 
činnosti na 3. lékařské 
fakultě Univerzity Kar-
lovy, kterou absolvoval 

v roce 2005. Od roku 
2009 je zaměstnán ve 
Státním ústavu pro 
kontrolu léčiv, kde nyní 
působí na pozici ředite-
le sekce registrací léčiv. 
Od roku 2024 je také 
členem pracovní sku-
piny Ministerstva zdra-
votnictví pro posílení 
dostupnosti 
strategicky 
v ý z n a m -
ných léčiv.

MINISTR ZDRAVOTNICTVÍ JMENOVAL 
TOMÁŠE BORÁNĚ ŘEDITELEM STÁTNÍHO 
ÚSTAVU PRO KONTROLU LÉČIV

#JOBS

https://www.egov-nn.com/novym-reditelem-vojenskeho-zpravodajstvi-se-stane-petr-bartovsky/
https://www.egov-nn.com/jan-dusik-se-stal-zastupcem-generalniho-reditele-v-ek/
https://www.egov-nn.com/ministr-zdravotnictvi-jmenoval-tomase-borane-reditelem-statniho-ustavu-pro-kontrolu-leciv/
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Téměř třetina poli-
tických subjektů ne-
odevzdala Úřadu pro 
dohled nad hospo-
dařením politických 
stran a politických 
hnutí výroční fi-
nanční zprávu za rok 
2023. Z celkových 
222 subjektů nespl-
nilo zákonem stano-
venou povinnost 63 z 
nich, což je o 23 méně 
než před rokem. Za 
nedodání dokumentu 
v termínu, který byl 
1. dubna, hrozí po-
kuta až 200 tisíc Kč. 
Pokud má odevzda-
ný dokument nedo-
statky a subjekt je 
neodstraní, 
může po-
kuta do-
sáhnout až 
2 miliony.

Výnosy z aukcí emis-
ních povolenek budou 
nově využívány ze 100 
% na vybraná klimatic-
ká opatření, která po-
mohou průmyslu nebo 
teplárnám modernizo-
vat, snížit emise sklení-
kových plynů a závislost 
na fosilních palivech. 
Prostředky bude mož-
né použít na podpo-
ru nových obnovitel-
ných zdrojů energie, 
adaptační opatření, 
podporu a kompenzace 
pro energeticky nároč-

ný průmysl i zranitelné 
domácnosti. Česká re-
publika bude výnosy z 
aukcí využívat prostřed-
nictvím Státního fondu 
životního prostředí ČR 
a rozpočtové kapitoly 
Ministerstva životního 
prostředí, částečně také 
skrze Ministerstvo prů-
myslu a obchodu i stát-
ního rozpočtu. Vláda 
schválila návrh novely 
zákona o podmínkách 
obchodování s povolen-
kami na emise sklení-
kových plynů. Novela 

PENÍZE Z EMISNÍCH POVOLENEK PŮJDOU DO 
MODERNIZACE EKONOMIKY, ADAPTAČNÍCH 
OPATŘENÍ I NA POMOC DOMÁCNOSTEM

zákona, kterou při-
pravilo Ministerstvo 
životního prostředí, 
zřizuje nový Výbor 
pro využití peněž-
ních prostředků z 
dražeb povolenek a 
Modernizačního fon-
du. Ten bude dopor-
učovat základní kon-
cepční, strategické a 
implementační doku-
menty související s 
využitím 
p e n ě ž -
ních pro-
středků.

Společnosti Avast Soft-
ware s.r.o. byla pravo-
mocně uložena poku-
ta ve výši 351 milionů 
Kč. Tu uložil Úřad pro 
ochranu osobních údajů 
za neoprávněné zpra-
cování osobních údajů 
uživatelů jejího antivi-
rového programu Avast 
a jeho rozšíření inter-
netových prohlížečů 
(Browser Extensions), 

k čemuž docházelo 
prokazatelně po část 
roku 2019, kdy spo-
lečnost předávala 
část těchto údajů při-
bližně 100 milionů 
svých uživatelů spo-
lečnosti Jumpshot, 
INC., a to zejména 
h i s t o r i i 
prohlíže-
ní inter-
netu.

ÚOOÚ uložil pokutu 351 mil. Kč 
za porušení GDPR

Hospodaření Čes-
ké národní banky 
(ČNB) skončilo v 
roce 2023 s účetním 
ziskem 55,1 miliar-
dy korun. Vyplývá 
to z účetní závěrky 
a zprávy o výsledku 
hospodaření, které 
schválila bankovní 
rada. 
    Veškerý zisk ČNB 
použije na částečnou 
úhradu kumulova-
né účetní 
ztráty z 
minulých 
let.

#FINANCE

https://www.egov-nn.com/temer-kazda-treti-politicka-strana-nebo-hnuti-nedodala-vfz-za-rok-2023/
https://www.egov-nn.com/penize-z-emisnich-povolenek-pujdou-vyhradne-do-modernizace-ekonomiky-adaptacnich-opatreni-i-na-pomoc-domacnostem/
https://www.egov-nn.com/uoou-ulozil-pokutu-351-mil-kc-za-poruseni-gdpr/
https://www.egov-nn.com/cnb-v-roce-2023-hospodarila-se-ziskem-551-miliardy-kc/
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Evropské centrum pro hyperlo-
opy (EHC) dokončilo svou testo-
vací infrastrukturu hyperloopů 
a je otevřeno k testování v Gro-
ningenu, nejsevernější provincii 
Nizozemska. Hardt Hyperloop, 
inovátor v této oblasti, zahájí 
své první testy v nadcházejících 
týdnech.
    Za účelem podpory technic-
kého pokroku ekosystému hy-
perloopů je Evropské centrum 
pro hyperloopy otevřeným tes-
tovacím zařízením hyperloopů 
s organizacemi, které jsou vítá-
ny k testování svých technologií 
v této infrastruktuře. Zařízení 
obsahuje 420metrový testo-

vací tubus hyperloop, který je 
schopen demonstrovat všechny 
základní technologie hyperloo-
pu, včetně úplného přepnutí do 
jízdního pruhu. „Toto je klíčový 
okamžik ve vývoji hyperloopů,” 
řekl Sascha Lamme, ředitel EHC. 
„Je skvělé, že toto nejmoderněj-
ší zařízení v provincii Groningen 
bylo uvedeno do života s podpo-
rou všech našich partnerů, a ne-
můžeme se dočkat, až proběhnou 
první testy.“
    Testovací infrastruktura v 
EHC je navržena 
tak, aby reprezento-
vala skutečné pod-
mínky.

EVROPSKÉ CENTRUM PRO HYPERLO-
OPY SE OTEVÍRÁ PRO TESTOVÁNÍ

TRH VEŘEJNÉ DOPRAVY ITS V EVROPĚ 
A USA DOSÁHNE 4,3 MILIARDY EUR

Předpokládá se, že trh inteli-
gentních dopravních systémů 
(ITS) veřejné dopravy v Evro-
pě a Severní Americe do roku 
2027 dosáhne 4,3 miliardy eur.

Podle poskytovatele průzkumu 
trhu IoT Berg byla odhadovaná 
tržní hodnota ITS nasazených v 
provozu veřejné dopravy v Ev-
ropě v roce 2022 2,15 miliardy 
EUR. Při složeném ročním tem-
pu růstu (CAGR) 6,3 procenta 
se očekává, že toto číslo do roku 
2027 dosáhne 2,92 miliardy 
EUR. Podobně se předpokládá, 
že severoamerický trh ITS veřej-
né dopravy poroste s CAGR o 8,8 

procenta z 0,88 EUR miliard v 
roce 2022 a v roce 2027 dosáhne 
1,34 miliardy eur.
    Berg Insight uvádí, že trh s 
ITS ve veřejné dopravě je ve fázi 
růstu, která bude pokračovat 
po celé prognózované období. 
Značné investice míří do elektri-
fikace vozového parku veřejné 
dopravy, která si pro bezproblé-
mový provoz vyžádá sofistiko-
vanější řešení ITS.
    Kromě toho zvyšující se po-
žadavky cestujících na pohodlí a 
dostupné informace 
v reálném čase při-
spívají k pozitivní 
situaci na trhu.

Helsinky a pět dalších fin-
ských měst zkoumají využití 
umělé trávy v kontextu obě-
hového hospodářství.

Studie, která má být dokonče-
na v roce 2024, shromažďuje 
zkušenosti s opětovným vyu-
žitím umělé trávy a zkoumá 
řešení recyklace dostupných 
ve Finsku a jinde v Evropě.
    Národní studie umělé trávy 
je společným projektem měst 
Espoo, Helsinky, Lahti, Oulu, 
Tampere a Vantaa.

Výzvy udržitelnosti

Ve Finsku je asi 450 hřišť s 
umělou trávou a materiály 
hřiště se pravidelně vymě-
ňují, jak se opotřebovávají. V 
současné době nejsou k dispo-
zici žádné udržitelné způsoby 
zpracování použité umělé trá-
vy, zejména pokud je ve špat-
ném stavu.
    Výzvy pro opětovné použití 
materiálů z umělé trávy za-
hrnují mnoho použitých dru-
hů plastů a další komponen-
ty obsažené v rohožích, jako 
jsou pryžové granule a písek. 
Existuje velká potřeba udr-
žitelných provozních modelů 
pro recyklaci umělé trávy.
    Studie zejména určí recy-
klační řešení dostupná v Ev-
ropě, kde již existují specia-
lizovaná zařízení. Očekává se 
také udržitelnější řešení na 
podporu oběhového hospo-
dářství umělé trávy ve Fin-
sku.
    „Bude zajímavé sledovat, 
co studie odhalí o potenciálu 
podpory domácích komerč-
ních řešení oběhového hospo-
dářství,“ řekl koor-
dinátor projektu 
Oleg Jauhonen z 
města Helsinky.

Města zkoumají 
potenciál opě-
tovného využití 
umělé trávy

#SMARTCITY

https://www.egov-nn.com/evropske-centrum-pro-hyperloopy-se-otevira-pro-testovani-v-nizozemsku/
https://www.egov-nn.com/trh-verejne-dopravy-its-v-evrope-a-usa-dosahne-43-miliardy-eur/
https://www.egov-nn.com/finska-mesta-zkoumaji-potencial-opetovneho-vyuziti-umele-travy/
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Nizozemský úřad na 
ochranu osobních údajů 
AP doporučil nizozem-
ské vládě a jejím pod-
řízeným orgánům, aby 
přestaly používat soci-
ální síť Facebook. Podle 
úřadu totiž není jasné, co 
se děje s osobnímu údaji 
lidí, kteří vládní stránky 
na Facebooku navští-
ví. Státní tajemnice pro 
digitalizaci Alexandra 
van Huffelenová v do-
pise poslancům uvedla, 
že mateřská společnost 
Facebooku Meta není 
ochotna upravit zpra-

NIZOZEMSKÝ ÚŘAD NA OCHRANU ÚDAJŮ DOPORUČIL 
VLÁDĚ, ABY PŘESTALA POUŽÍVAT FACEBOOK

cování dat lidí, kteří 
přijdou do kontaktu s 
vládní stránkou. Obrá-
tila se proto o radu na 
úřad AP, který teď mi-
nisterstvu vnitra odpo-
věděl. Podle úřadu by 
bylo lepší, aby centrální 
vláda přestala používat 
stránky na Facebooku 
a vrátila se na ně pou-
ze v případě, že budou 
přijata příslušná opat-
ření a Facebook bude 
otevřeněj-
ší ohledně 
zpracování 
dat.

Investice Microsoftu 13 
miliard dolarů (308,7 
miliardy Kč) do společ-
nosti OpenAI by mohla 
čelit antimonopolnímu 
vyšetřování Evropské 
unie. Podle zdrojů Reu-
ters ji nebude vyšetřo-
vat na základě unijních 
pravidel pro fúze, ale z 
antimonopolního hle-
diska.
    EK by se mohla zabý-
vat tím, zda partnerství 
omezuje nebo narušuje 
hospodářskou soutěž 
na vnitřním trhu EU, 
nebo zda tržní síla spo-

PARTNERSTVÍ MICROSOFTU S OPENAI MŮŽE ČELIT 
ANTIMONOPOLNÍ KONTROLE EU

lečnosti Microsoft urči-
tými praktikami naru-
šuje trh. EK se přiklání 
k druhému hledisku, 
uvedl jeden ze zdrojů.
    Investice Microsoftu 
do OpenAI vzbudila zá-
jem regulačních orgánů 
nejen v EU, ale také v 
Británii a USA, poté, co 
koncem loňského roku 
ve firmě vypukl skan-
dál ohledně propuštění 
a následného opětov-
ného přijetí 
šéfa Ope-
nAI Sama 
Altmana.

Britská vláda hodlá 
zavést zákaz vlastnic-
tví tisku zahraničními 
vládami. Podle stanice 
BBC předloží k projed-
nání ve Sněmovně lor-
dů příslušný dodatek 
širšího zákona o digi-
tálních trzích, konku-
renci a spotřebitelích, 

jenž nyní čeká na třetí 
čtení. Vláda jedná rych-
le ve světle očekávané 
možné akvizice listů 
The Daily Telegraph a 
The Spectator skupinou 
napojenou na vládnoucí 
rodinu Spojených arab-
ských emirátů (SAE).
    Podporu pozměňova-

címu návrhu již vyjád-
řila opoziční Labouris-
tická strana, uvádí BBC, 
zákon podle ní zajistí 
„další ochranu svobod-
nému tisku“.
    O listy The Daily Te-
legraph, The Sunday 
Telegraph a magazín 
The Spectator má zájem 

investiční fond RedBird 
IMI, který ze tří čtvrtin 
vlastní viceprezident 
SAE šajch 
Mansúr bin 
Zajd Naha-
ján.

Návrh se 
týká pouze 

tisku, nikoli 
audiovizuálních 

médií.

BRITSKÁ VLÁDA CHYSTÁ ZÁKON ZAKAZUJÍCÍ 
VLASTNICTVÍ TISKU ZAHRANIČNÍMI VLÁDAMI

#ZAHRANIČÍ

https://www.egov-nn.com/nizozemsky-urad-na-ochranu-udaju-doporucil-vlade-aby-prestala-pouzivat-facebook/
https://www.egov-nn.com/partnerstvi-microsoftu-s-openai-muze-celit-antimonopolni-kontrole-eu/
https://www.egov-nn.com/britska-vlada-chysta-zakon-zakazujici-vlastnictvi-tisku-zahranicnimi-vladami/
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PURSANG E-TRACKER: NEJLEPŠÍ ELEKTRICKÝ MOTOCYKL 
PRO OFF-ROAD

ky, základní krabice 
pro kabeláž, podpěra 
světlometů a izolační 
krytky motoru.
    Esteticky vyniká 
svým vzhledem, který 
pochází přímo z ová-

lů dirt track. Má vy-
soká, široká řídítka 
a povrchovou úpravu 
těla s charakteristic-
kou minimalistickou 
zádí. Model E-Track má 
2 povrchové úpravy: 
standardní povrchovou 
úpravu nebo exkluziv-
nější kar-
b o n o v o u 
povrchovou 
úpravu.

Můžete nabíjet 
v jakékoli 

běžné 220V 
zásuvce

Španělský Pursang pa-
tří mezi špičku v seg-
mentu elektrických 
motocyklů a nabízí 
vynikající volbu pro 
ty, kteří se chtějí vejít 
kamkoli, kde mohou 
jezdit na dvou kolech. 

E-Track je elektrická 
sportovní motorka pro 
ty, kteří chtějí všechno. 
Je zde dostatek výkonu 
pro zábavu, solidní do-
jezd, který vás dostane 
tam, kam potřebujete, 
a to vše oblečené do ba-

líčku, který bude přita-
hovat pozornost všude, 
kam pojedete.
    Pursang E-Track je 
výsledkem téměř 3 let 
práce Jima Palau-Ribe-
se a jeho týmu a vize, 
která ho vedla k tomu, 
aby viděl budoucnost 
elektrické mobility tvá-
ří v tvář stále přísnější 
legislativě z hlediska 
emisí a hluku.
    E-Track se skládá z 
působivého souboru 
technologií, přičemž 
nejpozoruhodnějším 
prvkem je motor Bosch. 
Všechny jeho vlastnosti 
se však skutečně spoju-
jí a staví jej do technic-
kého popředí. Je třeba 
také poznamenat, že 
různé části motocyklu 
jsou vytištěny 3D tech-
nologií, jako je mimo 
jiné podpěra obrazov-

Extrakty aromatických 
látek znali už ve staré 
Číně a ve větší či menší 
míře se používají snad 
ve všech přírodních me-
dicínách světa. Naštěstí 
tyto polozapomenuté 
esence dnes zažívají re-

nesanci a jejich účinky 
začíná potvrzovat i na-
růstající počet vědec-
kých studií. Smyslem 
AOMU je zprostředko-
vat blahodárné účinky 
esenciálních olejů nám 
všem, kdo vnímáme 

hlubší rozměr péče o 
duševní i tělesné zdraví. 
    AOMU je ze 100 pro-
cent česká firma. Má 
české vlastníky, zapá-
lený tým zaměstnanců 
a také výroba probíhá 
v ČR. Používá ingredi-
ence z celého světa a 
pozorně sleduje mezi-
národní výzkum v ob-
lasti esenciálních olejů. 
    AOMU využívá aro-
materapii, staletími 
prověřenou metoda 
používající esenciální 
oleje. Účinky aromate-
rapie začíná potvrzovat 
i narůstající počet vě-
deckých studií. Neléčí 
nemoci, ale používá se 
jako doplňková terapie 
při široké škále drob-

INHALAČNÍ TYČINKY SE SILOU 100% ESENCIÁLNÍCH OLEJŮ

ných či větších obtíží. 
Pomáhá při relaxaci a 
zmírnění stresu, zlep-
šuje náladu i celkovou 
psychickou vyrovnanost 
a posiluje imunitní, dý-
chací a oběhový systém. 
    Při nádechu vyšlou 
molekuly vůně část ner-
vových impulsů přímo 
do amygdaly, emočního 
centra mozku. Pak dojde 
k uvolnění neuropřena-
šečů – např. dopaminu, 
serotinu nebo endor-
finu, které ovlivňují, 
jak se cítíme, usínáme 
a kolik máme energie. 
Na rozdíl od kávy nebo 
energetických nápojů 
se esenciální oleje ne-
dostávají do organismu 
přes zažívací ústrojí 
a mozek 
o v l i v ň u j í 
o d l i š n ý m 
způsobem.

#LIFESTYLE

https://www.egov-nn.com/pursang-e-tracker-nejlepsi-elektricky-motocykl-pro-off-road/
https://www.egov-nn.com/aomu-inhalacni-tycinky-se-silou-100-esencialnich-oleju/

